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FORMANDENS HJØRNE

Ikke kun i Danmark er der sket et regentskifte.
Også i skibslaget er der sket en udskiftning i 
toppen og jeg vil som ny formand takke Steen 
for hans mangeårige indsats for skibslaget.
Det er mit håb, at vi i år får klargjort og sejlet 
med Sebbe og Ottar, nu hvor begge skibe er fit 
for fight.
Det kræver selvfølgelig at medlemmerne 
dukker op når skibene skal klargøres og når 
der skal sejles. Aktivitetsplan kan ses her i 
bladet og på vores hjemmeside. 
Velkommen til en ny sæson og vel mødt.

 Kurt Bille, formand

Sebbe kom hjem til Augustenborg 14, oktober
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Formandens beretning for 2023
13. januar 2024

Indledning
Det har været et noget specielt år for skibslaget idet vi igen måtte undvære Sebbe. 
Men det var en stor glæde, da skibet kom hjem efter den hidtil største reparation.
Som det fremgår af indlæggene på hjemmesiden har der været mange aktiviteter

Medlemmer af skibslaget
Vi er idag:     7 Æresmedlemmer
    35 Medlemmer
      6 Aspiranter
      7 Støttemedlemmer
Det ville være rart at få lidt flere lokale medlemmer der har lettere ved at møde op til 
arbejdet.

Dem mistede vi i 2023
To der i sin tid var med til at bygge Sebbe mistede vi i år.
Palle Fløe Peter (Palle futmælk blandt venner) døde i foråret.
Tage Hansen (Ser du, ser du blandt venner) døde i efteråret.
De var to markante personer under bygningen og gjorde et stort arbejde hver på sin 
front.
Lad os mindes dem med et minuts stilhed.

Ottar
Ottar har fået ny mast og været klar til sejladser og vi har 9 skippere, men hun er 
stort set ikke blevet brugt. Det er synd for hun sejler rigtig godt. Det er ikke besty-
relsen der skal arrangere alle sejladser - enhver skipper kan samle en besætning og 
sejle med skibet.

Sebbe
Reparationen af Sebbe trak ud så hun blev først søsat 13. oktober. Hun har nu helt 
ny køl samt kølbord. Ved naustjubilæet fik vi doneret en ny lamineret mast til Sebbe 
af Jørgen Sandholdt. Hun blev trukket op i nausten 28. oktober og det gik fint og 
hurtigt idet hun har fået en nylon glideskinne under stråkølen.

Nausten
Vi er igang med udskiftning af bolværket og har færdiggjort den højre side set fra 
vandet, men vi mangler pæle og arbejdskraft.
Vi er også igang med udskiftning af skaller på naustvæggene. En del ud mod plad-
sen er skiftet, men vi mangler flere skaller og arbejdskraft.
Efter mange år har vi fået skiftet det revnede vindue i nausten.

Stormen
Skibene red fint stormen og højvandet af uden skader, men højvandet havde stået 
ca. 50 cm. over gulvet i opholdsrummet. Vi havde sikret os så godt vi kunne så 
skaderne var minimale - et par gulvbrædder var skubbet op og vores grill havde fået 
en omgang.

Formandens beretning
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50 års naustjubilæum
24. juni fejrede vi naustens 50 års jubilæum. Det blev en rigtig fin dag selv om vi 
savnede en del af medlemmerne. Knud Møller der har lagt et godt arbejde i skib-
slaget, både som medlem og i bestyrelsen, havde meddelt at han ville trække sig på 
grund af alder og helbred. Bestyrelsen udnævnte ham derfor som æresmedlem som 
tak for indsatsen.

Nyt arkiv og mødelokale
Vi har fået et godt arkivlokale og mødelokale på Notmark skole. Vi kan desuden låne 
et stort mødelokale med stort moderne køkken og projektor til foredrag og lignende. 
Det er tørt og godt opvarmet og så koster det ikke noget. Det er kommunen der 
ejer skolen der administreres af landsbylauget HAN. Vi beholder kælderlokalet på 
Slotsallé til redningsveste, krudtkasser og andet der skal anvendes ved sejlads. 
Mødelokalet deles med Als Vikingerne.

Sejladser 2023
Vi har i år savnet aktive medlemmer, både til arbejde og sejlads. Vi har været meget 
få der er mødt op til arbejde og vedligeholdelse.

Økonomi
Økonomien har det ikke for godt. Reparationen af Sebbe blev noget dyrere idat 
skibsbyggeren fandt nogle ekstra planker der var rådne og det resulterede i 32.000 
kr. ekstra. Transporten hjem blev også 10.000 kr. dyrere og uden indtægter fra ar-
rangementer ser det ikke for godt ud.

Aktiviteter for 2024
Som det fremgik af skibslagsmødet er der en lang række opgaver hvoraf en del er 
ret hurtige at gennemføre, så det ser ikke så slemt ud hvis der kommer folk.
Så er der Romregattaen i Flensborg og det ville være fint med en weekend tur eller 
to til Barsø hvor skipperne kan få lidt træningssejlads.
Det vil også være fint med nogle kommercielle arrangementer for at få lidt penge i 
kassen.

Afslutning
Af personlige årsager har jeg valgt at stoppe i bestyrelsen. Det betyder ikke at jeg 
ikke længere vil komme på nausten og deltage i sejladser. Jeg vil også gerne fort-
sætte i Kølsvinsredaktionen og lavet artikler til hjemmesiden samt være med i arkiv-
erinsudvalget.
Sammen med bestyrelsen kan jeg overlevere to skibe der nu er klar til nye eventyr.

Steen Weile
Formand
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Referat fra Generalforsamling i Skibslaget Sebbe Als d. 13. jan. 2024
1. Valg af dirigent:   Peter Svendsen,  valgt uden modkandidat

2. Valg af referent:   Ellen Nissen, valgt uden modkandidat
Peter Svendsen konstaterede herefter at Generalforsamlingen var rettidigt og lovlig varslet.
Der var mødt 16 personer op, heraf 13 medlemmer med stemmeret og 3 aspiranter uden stem-
meret.
Derudover overværede 3 medlemmer fra Aarhus over video. ( der står ikke noget i Skibslagets 
vedtægter om evt. deltagelse over video, så det er uafklaret om de havde stemmeret, emnet blev 
forøvrigt ikke aktuelt).

3. Formandens beretning:    Blev godkendt uden kommentarer.

4. Regnskab:  Godkendt uden kommentarer fra forsamlingen, bogholder, 
    Solvej, havde nogle kommentarer til Bankens mange gebyrer.
    Især ang. MobilePay - Det koster 75 kr mdl. og 5 kr/transaktion. 
    ( det vil sige at hvis et medlem betaler en øl eller sodavand med MobilePay, koster 
    det reelt Skibslaget penge).
    Bestyrelsen tager emnet op ved førstkommende møde.

5. Budget: Godkendt uden kommentarer. 

6. Kontingent
    Pga. stam økonomi foreslår bestyrelsen at hæve kontingent til 400 kr (medlemmer) og 
    200 kr (aspiranter).
     Der blev stillet modforslag, lydende på 100 kr stigning for alle.  - Dette blev vedtaget med over-
vældende fletal, så kontingent for 2024 bliver:    400 kr for medlemmer
           250 kr for aspiranter

7. Valg til bestyrelse, suppleanter, revisorer
 Bestyrelse: 
   efter tur afgår Steen Weile (modtager ikke genvalg) 
   og Ellen Nissen (er åben for at fortsætte):
  Ellen Nissen genvalgt ( 2 år)
   Solvej Christensen nyvælges (2 år)
 Suppleanter: Peter Svendsen og Jens M. Pedersen - genvælges (1 år)
 Revisor og revisor suppleant genvælges
  Revisor :    Wilford Hansen
  Revisorsup. .    Ivan Lorenzen

8. Stående udvalg: alle genvælges alle for 1 år
  Medie, arkivudvalg:   Peter Svendsen
      Kurt Bille
     Steen Weile 
Webmaster:  Anders Weile
Bestyrelsen trak sig herefter tilbage for at konstituere sig:
Formand:  Kurt Bille
Næstforkvinde: Nicole Møller
Kasserer: Solvej Christensen
Materiale forvalter: Jens Estoft
Sekretær: Ellen Nissen
Nicole opretter et aktivitetsudvalg, Conni melder sig til.
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Referat fra Skibslagsmøde!
For Skibslagsmedlemmerne fra Aarhus og lignende fjerntliggende egne, der grundet uvejsomme 
forhold ikke kunne være fysisk tilstede, havde Jens M.P arrangeret en videoforbindelse, så de 
kunne følge mødet.
Steen  bød velkommen og fortalte at om det ny mødelokale, i den nu nedlagte skole i Notmark, 
som vi har fået stillet til rådighed sammen med Als Vikingerne. - OG det tørre arkivrum, hvor vi, i 
trygge rammer, kan opbevare arkivalier - i 4 stålarkivskabe med tilhørende  hængemapper, don-
eret af Sønderborg kommune.
Arkivalierne er nu bragt fra Slotsalle til Notmark.
Listen over igangværende aktiviteter, og ventende arbejdsopgaver er lang, den lille trofaste skare 
der indtil nu er mødt på arbejdsdagene har udrettet meget, men er ikke nået i mål. Grundene er 
mange: manglende kræfter (vi er stort set alle pensionister, med tilhørende skavanker), man-
glende materialer, upassende vejr, (enten for varmt eller for vådt).
Af tilbud om hjælp var der bud fra:
Jens E. om at “ormebehandle stuen” når vi ved hvad der skal bruges.
Bo Vistesen vil skifte lægter ved tagets afslutning
Viggo Jonasen der vil samle et hold der kan hjælpe med at gøre Sebbe sejlklar (dato ikke angi-
vet), og samle mandskab og vil være skipper til R.R.
1. arbejdsdag, d. 10. feb.- startes tilpasningen af Sebbes bundbrædder - det må have 1. prioritet.
Skipperlisten skal opdateres og det skal skipperne måske også, det er længe siden Sebbe har 
gået for sejl og han reagerer måske anderledes med den nye lidt højere køl! 
Det ville være rart, hvis nogle skippere vil arrangere en eller flere week-end ture fx. til Barsø.
Vi har før deltaget i kulturnatten i Sønderborg, men de har ændret på konceptet, så vi afventer om 
det giver mening at vi deltager.

Ellen Nissen

 9 EVT.:
Solvej påpeger at bogholderisystemet er for dyrt og utidssvarende, vil afsøge markedet for at finde 
et nyt.
Solvej og Nicole forsætter med deres samarbejde i forhold til bank og kassebeholdning.
 
For godkendelse af referat:Ordstyrer   Peter Svendsen                                                                                                               
Referent                                                              Ellen Nissen

Kontingent for 2024 
Kontingent bedes betalt senest 1. marts 2024
Som besluttet på generalforsamlingen er kontingetet sat op pga. lavvande i kassen 
Æresmedlemmer: Kontingentfri
Medlemmer:  400,- kr.
Aspiranter:  250,- kr.
Støttemedlemmer: 250,- kr.

Mobilpay:  478416 (Husk at anføre navn og årstal for betalingen)
Bankoverførsel: Reg. 8012 Konto 7474148 (Husk at anføre navn og årstal for betalingen)
Kontant  Nicole Møller
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Kontingent - aktivitetskalender

Aktivitetsliste 2024
Slotsallé / Notmark
1. Oprydning på Slotsallé, bortkøring af affald (møbler mv.)  Steen
2. Ottars sejl til tørring på Slotsallé     

Sebbe
1. Tilpasning og reparation af Sebbes bundbrædder   Jens E, Nicole, Bo, Ingrid
2. Afhentning af ny mast       Kurt og Bjørn
3. Tilpasning af ny mast       Kurt og Bjørn
4. Oliering af skib        Jens E.

Ottar
1. Rengøring og Oliering       Jens E.
2. Tætning af landinger samt revner     Jens E.

Nausten
1. Skaller på ydervægge af naust      Jens E.
2. Vindueskarm færdiggøres      Jens E.
3. Slibning og oliering af værktøj
4. Gift mod træorm omkring opholdsrum     Jens E.
5. Udskiftning af lægter på taget      Jens, Bo
6. Reparation af Grill       Jens E.
7. Udskiftning af pæle i bolværk      Jens E.
8. Ny større aluminiumsbro      Ellen

Bullhus
1. Oprydning         Peter S.
2. Bortkørsel af affaldtræ bag bullhuset     Peter S.
3. Oliering af bullhus       Peter S., Sylvie

Hvervning af medlemmer (synlighed)
1. Foredrag om Sebbe på Notmark skole (For de 3 landsbyer) Steen, Peter, Ingrid, Sylvie
2. Foredrag om vikinger på Augustenborg skole - besøg på nausten Steen, Peter, Ingrid, Sylvie
3. Kommercielle arrangementer

Aktiviteter
1. Officiel søsætning af Sebbe med
    deltagelse af sponsorer mv.         20. april
2. Søsætning Ottar             4. maj
3. Romregatta     9. - 12. maj   Viggo Jonasen
4. Midsommerarrangement         22. juni
5. Bastilliedag (Dansk fransk kulturfest)         14. juli   Nicole Møller
6. Moesgård       25. - 28. juli
7. Kulturnat Sønderborg     7. september  Nicile Møller
8. Øvrige sejladser med Sebbe og Ottar 
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50 års jubilæum for nausten

50 års jubilæum for nausten
24. juni 2023

23. juni 1973 var nausten færdig og blev indviet med stor festivitas. 
Det er en kopi af en naust (nøst) der er fundet i Norge. Niels Dau havde stillet jorden til rådighed og 
udgravning samt bygningen foregik per håndkraft. Det tog os 9000 arbejdstimer at bygge den. I den 
gamle kontrakt stod der at den var for 10 år og hvis skibslaget stadig eksisterede kunne den forlæng-
es.
Hartvig Nielsen der havde stået for bygningen af vikingeskibet Imme Gram var taler ved indvielsen.

Nu 50 år efter står nausten der stadig og havde væggene kunnet tale, havde den kunne fortælle 
mange sjove historier.

Omkring år 2000 tog vi taget af, udskiftede tagpappet og lagde nye græstørv på, nu er vi igang med at 
skifte skallerne der tætner revnerne mellem svellerne.

Nausten klargort til 
jubilæum.

Formanden byder 
velkommen og fortæller 
lidt om skibslaget



8

Kølsvinet Nr. 1 Januar 2024

Ottar var blevet roet ud til nausten - desværre måtte vi undvære Sebbe der er ved at få skiftet køl hos 
en skibsbygger ved Slette strand.
Vi mødtes omkring 30 personer klokken 14.00 og efter en velkomst og tale ved formanden fortalte 
Jørgen Sandholdt lidt om hans oplevelser gennem byggeriet. Så var der kaffe og kage hvorefter Knud 
Nicolai Møller blev udnævnt til æresmedlem.
Der kom også den traditionelle mazarintærte på bordet som Jørgen blev sat til at skære ud. Normalt er 
det i 7 - 8 stykker, men denne gang var det i 27 stykker - det var lidt af en opgave men træningen har 
gjort at det lykkedes.
Flere af de gamle medlemmer var mødt op og snakken gik livligt og der var en rigtig god stemning.
Sidst på eftermiddagen gik en besætning ombord på Ottar og fik hende roet ind på plads i havnen. På 
denne tur havde vi to unge deltagere med der hyggede sig vældigt.
Tibage på nausten var der blevet tændt op i grillen (gas) og der blev grillet foskellige kødretter, der blev 
serveret med flere forskellige slags salat og brød og en kold øl eller sodavand.
En stor tak til deltagerne og også de medlemmer der har bidraget med hjemmebagt kage, indkøb og 
tilberedelse af salater m.m.

Skibslagshilsen
Steen

Livlig snak og hygge.

Knud Nicolai Møller ud-
nævnes til æresmedlem.

50 års jubilæum for nausten
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Ny køl og kølbord på Sebbe

Ny køl og kølbord på 
Sebbe

Som de fleste nok ved har Sebbe været 
på værft det meste af året 2023. Vi fik 
et virkeligt godt tilbud fra Han Herred 
Havbåde på Slette strand med en meget 
kompetent bådebygger, Peter Madsbøl, 
i spidsen. Vi gik i gang med at søge 
fonde og her har Peter Remontius været 
en stor hjælp. Og miraklet skete, vi fik 
skrabet pengene sammen med nogle 
flotte donationer fra Danfoss, A.P. Møller 
fonden, Sydbank og Sønderborg kom-
mune.

Den 2 december 2022 blev Sebbe kørt 
til Slette strand for at få skiftet kølen 
m.v. Det viste sig at blive en større his-
torie. Selvom om værftet var specialister 
i klinkbyggede både, så havde det aldrig 
skiftet en hel køl på et vikingeskib før. 
Og vikingerne selv byggede jo bare et 
nyt skib, når skibet blev for gammelt. De 
blev så brugt til spærringer og lignende, 
ligesom vores oprindelig skib blev det i 
Skulderslev (vrag nr. 5).

Skibet trækkes ind i værkstedet 

Den nye køl under bearbejdning
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Ny køl og kølbord på Sebbe

Fintilpasning med skarøkse

Kølen samles med stævnen

Den gamle køl er fjernet og den nye gøres klar

Så selv om de var professionelle, gav 
arbejdet dem nogle gode udfordringer, 
som de synes var spændende.  Un-
dervejs i forløbet var jeg oppe holde et 
foredrag om Sebbes historie og det blev 
noget af et tilløbsstykke. Der kom mange 
mennesker og jeg havde taget vores 
plancher med billeder af historien med 
derop. Det blev, hvad vi kalder en galt 

glan dau.

Efterhånden som processen skred 
frem, var det nødvendigt også at skifte 
nogle borde, så summa sumarum kom 
vi helt hen til 27. september, før skibet 
højtideligt blev afleveret fra værftet til en 
repræsentant (mig) fra Sebbe als skib-
slag. Og det var virkelig et godt stykke 
håndværk de havde lavet. 

Sebbe er som ny under vandlinien. Des-
værre gik der fiddelihut i afhentningen 
af skibet, først den 12. oktober kunne 
vognmanden køre Sebbe retur til Au-
gustenborg. 
Den næste dag fik vi skibet i vandet og 
roede hende over på plads. Desværre 
var det så sent på sejlsæsonen, så vi 
ikke fik en prøvesejlads (den skulle jo 
først klargøres osv.) 
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Ny køl og kølbord på Sebbe

Den gamle køl havde været ny engang

Sebbe ankommer til Augustenborg

Efter at have trukket lidt vand efter 
sit lange ophold på land, fik vi Sebbe 
trukket op i nausten, hvor hun ligger 
og venter på foråret og de kommende 
sejladser.

Med skibslagshilsen Kurt Bille
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Gigantisk billedgalleri
På hjemmesiden kan man klikke på galleri og herefter på Vikingeskibet sebbe Als.
Her får man så adgang til billeder tilbage fra starten på bygningen af skibet og frem til 
i dag. Der ligger knap 2.900 fotos fra mange af skibslagets højdepunkter.
Men det er ikke alt, jeg har mange flere billeder som jeg vil lægge ud efterhånden 
som jeg får tid.

Skibslagshilsen
Steen
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Historisk tilbageblik

Gummibuk i havsnød
Der har gennem tiden været mange sjove hændelser på nausten. I det herrens år 1997 var der 
påskelejr og der var meget lavvandet. Et skibslagsmedlem havde adgang til en gummiged der på 
dansk/fransk blev kaldt en gummibuk (jeg nævner ikke navne). Han fik den hentet og kørte så ud 
for at fjerne nogle af de store sten der ligger i vejen for sejladsen. Det gik meget godt en stund, 
men på et tidspunkt kørte den sig fast i den lerede bund, gode råd var dyre, men der var kun en 
udvej, ringe efter Falck. De kom med en Unimog og fik gummigeden op og samtidig en meget 
leret Unimog. Da han var kørt prøvede vor mand lige igen og resultatet blev at han atter sad fast. 

Vandet var begyndt at stige så vi kørte hurtigt ud til Falck igen. Her hørte vi at der var en igang 
med en højtryksrenser bag huset, så og gik derom. Da han så os udbrød han ÅH NEJ! Han havde 
lige fået Unimogen gjort ren, men han måtte afsted igen. 

Da vi kom ned til nausten var vandet stedet en del og gummigeden så virkelig ud som et nødstedt 
skib - han fik den dog op med en formaning om at han ikke kom igen!

Steen Weile
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Bestyrelsen
Formand
Kurt Flemming Bille
Kløvermarken 53  
6440 Augustenborg
Tlf: 29270810
Mail: kurtb@sebbeals.dk
Næstformand
Nicole Møller
Parkgade 8
6440 Augustenborg
Tlf: 40639612
Mail: nicole.sylvie@outlook.dk
Kasserer
Solvej Christensen
Borgmester Andersensvej 17, 1. th
6400 Sønderborg
Tlf: 21932727
solvej@sebbelev.dk
Sekretær
Ellen Nissen
Mommarkvej 20
Vollerup
6400 Sønderborg
Tlf: 51294398
Mail: ellen.vollerup@jahoo.dk
Materialeforvalter
Jens Estoft
Friheds Allé 35 1st th
6400 Sønderborg
Tlf: 41436585
Mail: jge67@outlook.dk

Udvalg
Kølsvinsredaktion

Steen Weile
Lillehave 19 
Fynshav
6440 Augustenborg
Tlf: 21159022 
Mail: steen@sebbeals.dk
Peter Svendsen
Midtkobbel 47
6440 Augustenborg
Tlf: 21358390
Mail: svendsen@sebbeals.dk
Kurt Flemming Bille
Kløvermarken 53  
6440 Augustenborg
Tlf: 29270810
Mail: kurtb@sebbeals.dk

Arkiveringsudvalg
Steen Weile
Lillehave 19 
Fynshav
6440 Augustenborg
Tlf: 21159022 
Mail: steen@sebbeals.dk
Peter Svendsen
Midtkobbel 47
6440 Augustenborg
Tlf: 21358390
Mail: svendsen@sebbeals.dk
Kurt Flemming Bille
Kløvermarken 53  
6440 Augustenborg
Tlf: 29270810
Mail: kurtb@sebbeals.dk

Webmaster
Anders Weile
Askevænget 23, st. th. 
2830 Virum
31344833 
Mail: anders@sebbeals.dk

Suppleanter

Peter Svendsen
Midtkobbel 47
6440 Augustenborg
Tlf: 21358390
Mail: svendsen@sebbeals.dk
Jens Mørk Pedersen
Rugmarken 29
6230 Rødekro
Tlf: 21938086
jens.moerch@gmail.com

Det bliver skønt når foråret kommer igen.


